
mente pesimistas que algunos días leemos. Pero eso no le
debe sorprende a su señoría, porque hemos soportado opi-
niones, gráficos, estudios, valoraciones, y todas, absoluta-
mente todas, han sido hasta ahora equivocadas. Nuestra
economía no hubiera superado esta situación de dificultad
y de crisis en otras condiciones. Y la realidad es irrefutable,
esa es la verdadera realidad de nuestro tejido económico en
estos momentos.

Para el año 2001 las previsiones del gobierno sitúan,
después de haber moderado las previsiones iniciales por la
situación internacional, sitúa el crecimiento en España en el
3’6%. Las previsiones de la OCDE y de la Comisión
Europea sitúan el crecimiento de España en el 3’5%. En
ambos casos, tanto el gobierno de la nación como la OCDE
y la Comisión Europea, sitúan el crecimiento de la
Comunidad Valenciana por encima de la media nacional.
Quiere decir eso que vamos a estar bastante por encima del
3’5% de crecimiento.

Mire, señoría, si en el año 95 alguien nos dice que
vamos a estar cercanos a conseguir el pleno empleo en esta
legislatura, si nos dice que vamos a estar cinco años cre-
ciendo...

La senyora presidenta:

Senyor president...

El senyor president del Consell:

... cerca del 4%, le puedo asegurar a su señoría que algu-
nos hubieran dicho que es imposible y otros hubiéramos fir-
mado.

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula a continuació, per formular la seua pregunta,
l’il·lustre síndic del Grup Parlamentari Socialista-
Progressistes, senyor Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Gràcies, presidenta.
Senyor president.
Senyores i senyors diputats.
En primer lloc, vull manifestar en nom del meu grup la

nostra solidaritat amb totes les persones, amb totes les
famílies afectades per la malaltia de la legionel·la, amb la
ciutat d’Alcoi pels difícils moments que està passant. Allò
que alguns frivolitzen, altres pateixen. Portem esta qüestió
a la sessió de control al president després de 14 mesos de
gestió de la crisi de la legionel·la, 14 mesos de prudència i
de paciència de la societat i de l’oposició. Avui, des de la
responsabilitat i des del màxim respecte als ciutadans, li
exigim, president, la resposta i la qualificació que la socie-
tat demanda.

Gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.
Señorías.
Señor Puig, como no ha formulado desde esta tribuna

ninguna pregunta, me referiré a la que existía en su escrito,
en el registro. Y refiriéndome a esa pregunta le diré que
usted no pregunta, su señoría afirma. Su señoría viene aquí
ya con una intención clara. Su señoría viene aquí a intentar
–como por otra parte es su obligación- criticar al gobierno,
pero no a informarse ni a enterarse. Para enterarse y para
informarse va a tener, afortunadamente, su señoría, una
comisión de investigación. Y, desde luego, yo lo que le
puedo decir es que el gobierno ha hecho todo, absolutamen-
te todo, y seguirá haciendo todo, por proteger y por atender
a los ciudadanos de Alcoy.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula, per a rèplica, el senyor Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Senyora presidenta.
Senyor president.
Front el discurs de l’autosatisfacció a que estem acostu-

mats, hi ha una realitat. L’opinió pública valenciana, curio-
sament esta vegada en unanimitat, coincideix en atribuir a
la seua gestió d’esta crisi un suspens notable. La culpabili-
tat no pot tornar a ser atribuïda als mitjans de comunicació
i a l’oposició. La situació que s’ha creat, que han creat,
afecta seriosament a la credibilitat del govern valencià. 

Com van a creure els ciutadans un govern que els ha
estat ocultant informació? Com van a creure els ciutadans
un govern que després de 14 mesos no controla en absolut
la crisi, ni sap l’origen, ni sap quan ho acabarà controlant?

President, han gestionat la crisi des del ocultisme, des
de la confusió i des de la profunda incompetència. Han
amagat informació com si fora patrimoni de la decisió arbi-
trària del govern fer-la o no pública, contravenint la norma-
tiva de la salut pública al respecte. Han desatés les recoma-
nacions per a la prevenció i control de la legionel·la del
ministeri, on diu clarament que no es necessiten resultats
definitius per actuar. Han actuat pràcticament com si fóra
una malaltia nova.

Mire vosté, vosté que és molt aficionat al retrovisor, a la
política del retrovisor, mirant el que es feia abans, no li ani-
ria mal mirar que el 1983, només començar el govern auto-
nòmic, en moltíssims menys recursos dels que ara vosté
disposa, però amb major voluntat política i capacitat de
posar en comú el treball de les institucions, es va resoldre
ràpidament el cas Llutxent. En pocs dies es va acabar el cas
Llutxent. I el conseller va anar allí i va parlar en la gent i va
donar la cara. I en aquell  moment es feu en transparència i
des de la coordinació. Ací, en Alcoi ara, portem més d’un
any de preocupació i d’incertesa.

Ha de reconèixer que han enviat  missatges absoluta-
ment contradictoris i plens de confusió. A què ve si no el
número de Fraga “a lo Palomares” quan tots els experts
diuen que la malaltia no es pren pel consum de l’aigua?
Perquè el conseller se senta davant de l’aigua? Perquè
beuen allí si no és a través de l’aigua? Perquè ho fan?
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Vosté anuncia el divendres passat, vosté, en primera per-
sona, que els propers dies es prendran mesures relaciona-
des amb l’augment de la cloració, i la veritat és que eixes
mesures ja havien estat preses dies abans, perquè vostés
tenien uns informes que vostés coneixien però la població
no coneixia.

A qui està adreçada esta política d’enganys? En un país
modern no pot tindre un govern que no oferisca seguretat
als ciutadans. Assumisquen les responsabilitats polítiques
que li corresponen. Canvie d’alineació i sobre tot canvie de
política, perquè si no els ciutadans canviaran el entrenador.

Des de la convicció que el únic important és el servei als
ciutadans, li demandem un canvi de prioritats en el seu
govern. Que s’atenga com a prioritat allò que és prioritari. I
què és prioritari? La salut, l’educació, el sistema de benestar,
l’igualtat d’oportunitats. Això és el que és fonamental per al
nostre país. El seu model, el model de només defensar el que
és l’industria de l’oci i res més ja no funciona. És un model
que ha fracassat. I vull acabar esta intervenció fent-li una
proposta positiva. He vingut esperant que vosté diguera algu-
na cosa. No ha dit res. Espere que ara diga alguna cosa. 

Però, jo sí que li vaig a fer una proposta. Li propose que
elabore... -que ho fem col·laborant si és possible també- l’e-
laboració d’un llibre blanc al voltant de la salut pública que
des del anàlisi seriós done garanties  als ciutadans, tal com
han fet altres països arreu del món. Com han fet Anglaterra,
Estats Units, França. I tindrà la nostra col·laboració. I crec
que és important que en els temes de seguretat treballem el
més junts possibles...

La senyora presidenta:

Senyor Puig...

El senyor Puig i Ferrer:

...perquè no es tracta d’instrumentalitzar allò que és
fonamental pels ciutadans.

Eixa és la nostra intenció, i per això mai hem plantejat
esta qüestió fins que no ha hagut altra solució.

President –acabe ja, presidenta, gràcies-, la sobèrbia és
mala consellera. (Aplaudiments des d’un sector de la cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.
Té la paraula el senyor president.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.
Señorías.
Señor Puig.
Este gobierno no ha ocultado nunca nada. Y su señoría no

podrá decir lo contrario y no podrá acreditarlo. Ni podrá decir-
lo ni acreditarlo. Ya (inintel·ligible) acreditar empieza a decir
que tenemos razón. Decirlo, lo dirá de forma incorrecta, fal-
tando a la verdad y mintiendo. Fíjese si soy contundente.

Segunda cuestión. Se ha actuado correctamente, se han
tomado todas las medidas preventivas de control y de trata-
miento sobre el brote. Todas las medidas adecuadas. Y le voy
a decir una cosa, señoría. Dice: hay unanimidad. Es cierto
que hemos tenido críticas importantes y seguro que las segui-

mos teniendo de los medios de comunicación y de las for-
maciones políticas de oposición. Pero mi satisfacción en esta
tribuna, hoy, es que todavía no he oído a un científico ni a un
especialista criticar severamente la actuación del gobierno.
Ni severamente ni no severamente. (Remors) He leído y he
oído decir que hemos actuado correctísimamente, correctísi-
mamente (aplaudiments des d’un sector de la cambra), eso
es lo que he oído hasta ahora, eso es lo que he oído.

Pero lo voy a decir más. No solamente no se ha ocultado
información, señoría. Le voy a decir. Si hubiéramos dicho,
como han dicho sus señorías y como han dicho los medios de
comunicación, que la legionella se transmite por la red de
agua potable, simplemente con los datos de los que dispone-
mos hoy, hubiéramos mentido. Si el gobierno hubiera dicho
eso, hubiéramos mentido. Y si el gobierno hubiera dicho que
con una analítica previa se podía confirmar ese supuesto, y
luego las pruebas que tienen que desarrollar esas analíticas
previas a los cultivos hubieran dicho, como han dicho, lo
contrario, hubiéramos mentido, hubiéramos alarmado y nos
estarían acusando de irresponsables esos mismos medios de
comunicación y ustedes mismos desde la oposición. Eso es
rigurosamente cierto. Lo que le estoy diciendo.

Y su señoría es muy libre de intentar jugar desde el
punto de vista político con los argumentos y con los temas
que su señoría quiera. Y yo de respetarlo. Pero la actitud de
este gobierno es intachable. Cuando han pedido una comi-
sión de investigación hemos dicho adelante, y hemos dicho
adelante porque no hay nadie que tenga más interés en que
se esclarezca este tema hasta sus últimas consecuencias que
el gobierno, y por eso hemos pedido al Grupo Par-lamenta-
rio Popular que lo respaldara y que la apoyara. Y qué suer-
te han tenido sus señorías que en este caso sí que van a
poder tener toda la información y sí que se van a poder en-
terar de todo. (Remors) Porque sus señorías...

La senyora presidenta:

Silencio, por favor.

El senyor president del Consell:

...porque sus señorías en casos mucho más graves, con
seis fallecidos, después de tardar muchísimo tiempo ereac-
cionar, dijeron en esta misma cámara, que no a una comi-
sión de investigación que también afectaba a Alcoy. Ese es
el cambio de actitud importante entre un gobierno y otro.
(Remors) Ese es el cambio de actitud. (aplaudiments des
d’un sector de la cambra),eso es instalarse en el cinismo o
no instalarse en el cinismo, y sus seño-rías están instaladas
en el cinismo. Porque no pueden mantener ahora el crite-
rio justo y radicalmente opuesto al que mantenían hace
muy poco tiempo. La diferencia, que entonces estaban en
el gobierno y ahora están en la oposición. La diferencia
¿sabe cuál es, señoría? Que entonces sus señorías tenían
miedo porque habían actuado mal y este gobierno no tiene
ninguno porque ha actuado correctamente. (Aplaudiments
des d’un sector de la cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Correspon la formulació de la pregunta a l’il·lustre sín-

dic del Grup Parlamentari Esquerra Unida, senyor Ribó.
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